
 

 

Soru: Abdest veya gusül esnasında mazmaza için ağza alınan suyun yutulması 

abdestte sünnetin, gusülde ise farzın yerine gelmesine engel olur mu? 

FETVA 

 Mazmazanın abdestin sünnetlerinden olduğu hususunda Hanefilerle Şafiler 

arasında bir ihtilaf yoktur.1 Gusülde mazmazanın hükmü hususunda ise ihtilaf edilmiş; 

Şafiiler gusülde de sünnet olduğunu söylerken Hanefi fukahası gusülde farz olduğunu 

ifade etmiştir. Hanefiler gerekçe olarak şunları söylemektedir: Allah Teala gusülle 

alakalı, “Eğer cünüp olursanız iyice temizlenin.”2 buyururken temizlenin emrini 

 şeklinde mübalağa sigasıyla vermektedir. Bu emirden suyun kendisine zarar ”فاطَّهَّرُوا“

verdiği veya ulaşmasının zor olduğu yerler dışında vücudun tamamının yıkanması 

gerektiği anlaşılmaktadır.3 Zira “فاطَّهَّرُوا/İyice temizlenin” ifadesinin manası “ فطهروا

 Bedeninizi temizleyin!” şeklindedir. Beden hem zahir hem de batından/أبدانكم

oluştuğundan ağzın içi bu emre dahildir.4 Ayrıca Hanefiler gusülde mazmazanın farz 

oluşu bağlamında şu rivayetle de istidlâl etmektedir; “Allah Rasulü صلى الله عليه وسلم cünüplük hali 

müstesna her halinde bize Kur’ân öğrertirdi.”5 Nitekim cenabetlik hali ağza da sirayet 

etmeseydi Allah Rasulü صلى الله عليه وسلم bu halde Kur’ân-ı Kerîm taliminden imtinâ etmezdi.6  

Şafiî fukahası ise, Allah Rasulü’nün صلى الله عليه وسلم mazmaza ve istinşakı da zikrettiği ve 

fıtrattan olduğunu belirttiği on maddeyi7 ihtiva eden hadisle8 istidlâl etmekte ve hadisi 

şerifte sayılan diğer maddelerin hükmünün sünnet olmasından hareketle mazmaza ve 

istinşakın da sünnet olduğu sonucuna ulaşmaktadır.9 Hanefi fukahası ise, “On şey 

fıtrattandır.” ifadesinin “On şey dindendir” manasında olduğunu söylemektedir. Buna 

göre mazmaza ve istinşakın vacip olması bu hadisle çelişmez.10 

“Ağza, her yerine ulaşacak şekilde su vermek”, şeklinde tarif edilen11 

mazmazada ağza alınan suyun tekrardan dışarı atılmasının gerekliliği Hanefi 
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mezhebinde ihtilaflıdır.12 Bunun şart olduğunu söyleyenler13 olmakla birlikte mezhebin 

sahih görüşüne14 göre böyle bir şart yoktur. Ancak Sirâcuddîn İbn Nüceym,15 İbn 

Abidin16 gibi alimler ihtilaftan çıkmak adına ağza alınan suyun tekrardan dışarı 

atılmasının daha uygun olduğunu ifade etmektedir. Şafiîler de kamil bir mazmazanın 

ağza alınan suyun tekrardan atılmasıyla gerçekleşeceğini söylemekle birlikte bunun şart 

olmadığını açıkça ifade etmektedir.17  

Buna göre mazmaza yaptığı suyu dışarıya atmayıp yutan kişinin; gusülde farzı 

veya sünneti, abdestte ise sünneti yerine getirmiş olacağı hususunda Hanefiler ve 

Şafiîler arasında bir ihtilaf yoktur. Ancak Hanefiler, gusülde farz olan mazmazanın 

yerine gelebilmesi için içilen bu suyun yutulmadan önce ağzın içinin tamamına değmesi 

gerektiğini ifade etmektedir.18 Bununla birlikte suyun içilmesiyle mazmaza yerine gelse 

dahi su müstamel olacağından bunu yutmak mekruhtur.19 
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